
سينماي جنگ در ايران را كه البته به سينماي 
دفاع مقدس شهرت دارد در مقايسه با اين ژانر 

در جهان چگونه مي بينيد؟ 
من از ديدن فيلم هاي جنگي آلم��ان خيلي لذت مي برم. 
كارگرداني و متن عالي دارند، هميش��ه آرزو مي كردم ما 
هم فيلم هايي مثل آنها بس��ازيم. فيلم هايي كه حمله آنها 
را به روسيه نشان مي دهد يا دفاع پارتيزاني ايتاليايي ها و 
فرانسوي ها يا جنگ هايي كه انگلستان يا فرانسه كرده اند، 
در فيلم هاي آنها به خوبي به تصوير كشيده شده است. برخي 
كشورهاي ديگر هم در اين ژانر فيلم هاي عالي دارند. ما هم 
بايد فيلم هايي بسازيم كه مردم دنيا با ديدن آنها لذت ببرند 
همانطور كه ما از ديدن برخي فيلم هاي آنها لذت مي بريم. 
البته بايد بگويم كه ما ارزش ها و معيار هاي خاص خودمان 
را داريم، اما مي توانيم فيلم هايي بسازيم كه بيننده جهاني 
داشته باشد. چون اساساً ما در جنگ به اصولي پايبند بوديم 
كه همه جهان به آن اصول احترام مي گذارد. در حالي كه 
غربي ها در جنگ به بسياري از اصول انساني پايبند نبوده و 
نيستند. در فيلم هاي آنها مي بينيم اصول جوانمردي را در 
جنگ رعايت نمي كنند، به قول معروف نامردي مي كنند. 
رفتاري كه آنها با اس��يران جنگي دارند، ما اجازه نداريم و 
نمي توانيم. ما هم مي توانيم به هنگام دستگيري اسيران، 
آنها را اذيت كنيم طوري كه بيننده بگويد دم شما گرم! اما 
ما معتقديم كه با اسير بايد رفتاري انساني و اسلامي داشته 
باشيم. فيلم ها را هم بايد بر همين اساس بسازيم نه اينكه 
براي جذابيت فيلم، طور ديگري رفتار شود. به هر حال ما 
در ساخت فيلم هاي جذاب از نظر افكار عمومي داخلي و 
خارجي، برخي محدوديت هاي محتوايي يا فناوري را در 

جذاب كردن فيلم ها داريم كه آنها ندارند. 
براي گسترش فرهنگ دفاع مقدس در جامعه و 
انتقال آن به نسل هاي آينده، علاوه بر ساختن 

فيلم چه راهكارهايي پيشنهاد مي دهيد؟
اتفاقاً چندي پيش با يك��ي از دوس��تان از خياباني عبور 
مي كرديم كه تابلويي ديدم كه عب��ارت »طريق القدس« 
روي آن نوشته ش��ده بود. ممكن است خيلي ها بي تفاوت 
از كنار اين تابلو عبور كنند اما خيلي ها نگاه ديگري به آن 
خواهند داشت. به دوست همراهم گفتم من در اين عمليات 
بودم. اتفاقاً جزو نيروهاي خط شكن هم بودم. اين تابلو براي 
امثال من ي��ادآور خاطرات بس��ياري از جوانمردي، ايثار، 
جهاد، شهادت، پيروزي و سرافرازي است. برخي فقط شعار 
مي دهند كه »چو ايران مباش��د تن من مباد« يا شعارها و 
شعر هاي مشابه مي گويند اما در عمل اقدامي نمي كنند، اما 
امثال من عمل كردند. عده اي جان خود را در اين راه تقديم 
كردند. عده اي هم ماندند كه بايد آن خاطرات را زنده نگه 

دارند و به نسل هاي آينده منتقل كنند. 
نتيج��ه آن دفاع هم اين ش��د كه حالا يك كش��ور واقعاً 
قدرتمند هس��تيم. اگر اقتدار نداش��تيم، ايران را شخم 
مي زدند و به صغير و كبير رحم نمي كردند. به بركت آن 
رشادت ها و شجاعت هاي بچه هاي رزمنده بود كه من امروز 
احساس غرور مي كنم. بيان خاطرات يكي از راه هاي انتقال 
فرهنگ دفاع مقدس به نسل جديد است. ولي اين هم بايد 

هنرمندانه انجام شود. 
خاطره اي داريد كه براي ما تعريف كنيد؟

 خاطره اي را از همين عمليات طريق القدس مي گويم. من 
نيروي خط شكن بودم. خط ش��كن يعني وقتي از خاكريز 
خودت كه گذش��تي، ديگر هيچ مانعي بين شما و دشمن 
وجود ندارد. يا بايد از مي��دان مين و كانال ها و كمين هاي 
دشمن بگذريد و خط دشمن را فتح كنيد يا شهيد و اسير و 
مجروح مي شويد، راه ديگري نيست. به عبارتي دو راه پيش 
روي نيروهاي خط شكن است: يا شهادت يا شكستن خط. با 
اين اوصاف آن شب ما راه افتاديم. خاكريز خودمان را پشت 
سر گذاشتيم. يادم است، بيش از يك ساعت طول كشيد 
تا فاصله 700 متري تا خط دشمن را طي كنيم. وقتي به 
خاكريز دشمن رسيديم، ديديم حدود 4 متر ارتفاع دارد. يك 
ديوار خاكي صاف روبه روي ما بود كه آن طرفش هم بعثي ها 
در سنگر خودش��ان بودند. از گروهان 45 نفري ما، حدود 
10 نفر در بين راه بر اثر انفجار مين شهيد شدند. بالاخره به 
بالاي خاكريز رسيديم. اتفاقاً در همان حال و هواي بمباران 
و تيراندازي من در ذهنم آنچه مي گذشت را مرور مي كردم 
تا دقيق به خاطر بسپارم. از خط دشمن گذشتيم، بعد هم 
بيش از 26 كيلومتر ديگر راه رفتيم تا به دروازه شهر بستان 
رس��يديم. آن ش��ب هرگز از خاطرم نمي رود. من كمك 
بي سيمچي و تك تيرانداز بودم. دائم هم كنار فرمانده بودم، 
در يك دست اسلحه و در دست ديگر برگه رمز را داشتم. به 
نوعي محافظ فرمانده هم بودم كه نامش آقاي نمازي بود. در 
طول مسير بعثي هاي زيادي را مي ديديم اما درگير نشديم 
چون در صورت درگيري عمليات لو مي رفت. در طول مسير 
وقتي به يك خاكريز عراقي ها رسيديم، سه نفر از ما به بالاي 
خاكريز رفتيم تا ببينيم آن طرف چه خبر است كه ديديم 
چند نيروي بعثي زير نور چراغ پيك نيك در حال بازي پاسور 
هستند. مي توانستيم به راحتي آنها را بزنيم اما ما را از هرگونه 
درگيري منع كرده بودند. بعثي ها را دور زديم. وقتي عمليات 
آغاز شد آنها در محاصره ما بودند، براي همين ضمن آزادي 
بستان، تعداد زيادي اسير هم گرفتيم كه حدس مي زنم آن 
چند نفر كه در حال بازي پاسور بودند هم جزو اسرا بودند. 

شب به ياد ماندني اي براي من شد. 
فيلم هاي جنگي چقدر توانسته در ترسيم 
فضاي جبهه و دفاع مق�دس حق مطلب را 

ادا كند؟
حق مطلب ادا نش��ده است و ش��ايد هم هرگز نشود. همه 
كارگردان ها همين نظر را دارند، اما نمي توان هم سكوت 
كرد. اين فيلم هايي كه مي بينيم، يعني اينكه ما س��اكت 
نيستيم، دغدغه وجود دارد كه اين كارها را انجام دهيم تا آن 
فرهنگ حفظ شود و به نسل هاي بعدي منتقل شود، اما حق 
مطلب ادا نمي شود. دفاع مقدس خيلي وسيع تر و عميق تر 

از بازي امثال ما و نوشته نويسندگان است. 
بهتري�ن فيلم دفاع مقدس�ي ك�ه ديده ايد 

كدام است؟
به نظر من معراجي ها كه خودم هم در آن بازي كرده ام، آن 
بخش جنگي اش يعني حضور در جبهه واقعاً واقعي بود. من 
كه در جبهه هم حضور داشتم كاملًا آن بخش را با وجودم 

حس و لمس كردم. برايم واقعي و قشنگ بود. 
به عنوان يك بازيگر فضاي فرهنگي و اخلاقي 

سينماي ما را چگونه مي بينيد؟
خوب نيست. اخلاق به آن معنا كه ما تعريف مي كنيم و در 

كتاب معراج السعاده به آن اشاره شده است كه بايد بگويم در 
اين زمينه هيچي نداريم. مي توانم بگويم اخلاق در سينما 
پر! اما به قول ش��اعر»قطره علمي كه بخش��يدي ز پيش، 
متصل گردان به درياهاي خويش«؛ بايد از خدا بخواهيم ما 
را هدايت كند و ما را متصل كند به درياي فضايل و اخلاق و 

ما را به سرمنزل مقصود رهنمون كند. 
چقدر س�ينماي م�ا را تقويت كننده فرهنگ 

جامعه مي دانيد؟
نگاه به سينما اين است كه سينما صنعتي است كه بايد پول 
و سرمايه توليد كند. البته نگاه فرهنگي هم وجود دارد اما 
برخي از افرادي كه اكنون در سينما سرمايه گذاري مي كنند 
دغدغه بالا بردن سطح فرهنگي جامعه را ندارند. بيشترين 

دغدغه شان پول درآوردن است. مي گويند فلان فيلم 18 
ميليارد فروش كرده حالا ما بياييم فيلمنامه اي پيدا كنيم 
كه 25 ميليارد فروش كند. حالا هر حرفي هم در آن زده شد، 
مهم نيست. مهم اين است كه مردم را به سينما بكشانيم تا 
بروند فيلم را ببينند و بخندند، ما هم پولي به جيب بزنيم. 
غالباً اينگونه است. البته برخي هستند كه عذاب مي كشند و 
دغدغه هاي فرهنگي دارند اما با اين هزينه هاي ميلياردي و 
با وام بانكي 20 درصد سود درآمدي ندارند كه بخواهند فيلم 
بسازند و قسط بانك را پس بدهند.  خود من هم از اين وام ها 
گرفته ام. 100 ميليون وام مي خواستم گفتند 100 ميليون 
با س��ود 25 درصد مي دهيم و شما بايد 320 ميليون پس 
بدهيد. گفتم آن 28 ميليون تومان من كه در بانك است 
چي مي شود، گفتند به آن 18 درصد سود تعلق مي گيرد. 
واقعاً بانكداري بدون ربا درست كرده ايم! گفتم صبر كنم تا 
اين پول من با سود شما 100 ميليون شود كه بيشتر صرف 
مي كند. خنديد و گفت اختيار با شماست! با اين وام ها كه 

نمي شود فيلم فرهنگي ساخت. 
خيلي ه�ا  از كم�دي س�خيف در س�ينما 
مي گويند. برخي هم استدلال مي كنند كه 
وضع اقتصادي خوب نيست بايد مردم را به 
هر طريقي شده شاد نگه داريم. شما بازيگر 
كمدي هستيد. به نظر ش�ما چرا كمدي در 
سينما به اين ورطه افتاده است؟ آيا استدلال 

مذكور را قبول داريد؟
نه من اين را قبول ندارم. خنداندن مردم به چه قيمتي؟ با 
حرف زشت هم عده اي مي خندند. اين دليل نمي شود كه 

زشت حرف بزنيم. مثل آقاي عطاران كه يك بار از همين 
حرف ها زد. از كوزه همان برون تراود كه در اوست. قطعاً من 
مهران رجبي از آن حرف ها نمي توانم بزنم. من اگر بخواهم 
حرفي بزنم، نمي گويم قرآن و حديث مي گويم اما از مثنوي 
و حافظ و غزليات شمس مي خوانم نه آنطور حرف ها را. اينها 
نشانه فقر فرهنگي است. زمامداران فرهنگي همه چيز را 
رها كرده اند. وزارت ارشاد و صدا و سيما بايد هزينه كنند 
تا فيلم هاي كمدي خوب بسازند. آقايان دنبال ميز و تاج و 
تخت خودشان هستند، اهل استعفا هم نيستند. نمي گويند 
من كه با اين همه امكانات نتوانستم كار فرهنگي خوبي انجام 
دهم، نتوانستم چهار تا فيلم خوب توليد كنم پس استعفا 
مي دهم. اينگونه نيستند. وقتي اينطور است همه مي روند 
در مسابقه پول درآوردن از سينما شركت مي كنند. وقتي 
مي گوييم چرا فيلم اينطوري مي س��ازيد، مي گويند شما 

برويد فيلم آنطوري بسازيد!
مسئولان و سياستگذاران فرهنگي در رواج 

اينگونه كمدي ها نقش دارند؟ 
بله قطعاً نقش دارند. خيلي هم نق��ش دارند. اين منافاتي 
با نقش عوامل س��ينما مثل تهيه كنندگان، كارگردانان، 
فيلمنامه نويسان و بازيگران و ديگران ندارد. همه دست به 
دست هم مي دهند تا وضعيت اينگونه شود. هركدام آجري 
در دست دارند كه روي هم مي گذارند تا صنعت سينما پا 
بگيرد. منتها آجر اول را مسئولان مي گذارند. آجر اول اگر كج 
گذاشته شد تا ثريا مي رود اين ديوار كج! پس اگر اين ديوار 

كج است براي اين است كه آجر اول كج گذاشته شد. 
برخي معتقدند جشنواره هاي داخلي و خارجي 
نقش تعيين كننده اي در تعيين رويكرد سينما 
دارند. يعني فيلمسازان نگاه مي كنند كه چگونه 
فيلمي بسازند تا در جشنواره ها برگزيده شود و 

جايزه بگيرد. چقدر با اين نظر موافق هستيد؟
بله همينطور اس��ت. يك زماني سياه نمايي در فيلم ها 
اصل ب��ود. معتقد بودند هرچه س��ياه نمايي بيش��تر، 
بهتر! بابت اين س��ياه نمايي ها هم از فلان جش��نواره 
جايزه ه��م مي گرفتن��د. الان رويكرد غال��ب فيلم ها 
استفاده از كلمات و عبارات سخيفي است كه خانواده ها 
نمي توانند در كنار هم بنشينند و فيلم را تماشا كنند. 
توجيه آنها اين است كه بايد مردم را شاد كنيم، كه بايد 
گفت اينگونه خنده ها از روي شادي نيست. شاد كردن 
مردم كار درستي اس��ت اما نه با شوخي هاي مبتذل. 
اين كوچك كردن مردم اس��ت. روح بزرگ با اينگونه 

شوخي ها شاد نمي شود بلكه عذاب هم مي كشد. 
اخيراً جشنواره سينماي مقاومت را داشتيم. 
جش�نواره فيلم هاي دفاع مقدس را داريم. به 
نظر شما اين جش�نواره ها در رونق فيلم هاي 

دفاع مقدسي مؤثر هستند؟
هر جشنواره موضوعي در اعتلاي آن موضوع مؤثر است. 
خارج از سينما هم همينطور است. وقتي جشنواره صنعت 
هوايي مي گذاريم، قطعاً دستاوردهايي براي اين صنعت 
خواهد داشت. جشنواره گل هم بگذاريد همينطور است، 
اتفاقات خوبي مي افتد. جشنواره هاي سينمايي هم موجب 
رونق صنعت هنر و فرهنگ مي شود. مگر مي شود درباره 
فيلم هاي دفاع مقدس و موضوع مقاومت جشنواره بگذاريم 
و اين فيلم ها رون��ق نگيرد. ام��ا  اي كاش دولت حمايت 
بيش��تري از اين جش��نواره ها به عمل آورد تا چراغ آنها 
نوراني تر شود. درخصوص جشنواره فيلم هاي دفاع مقدس 
يا جشنواره فيلم هاي مقاومت چند نهاد و مركز غيردولتي 
نقش اصلي را دارند. نمي دانم چرا حضور دولتي ها كمرنگ 
است. از دل اين جشنواره ها مي توان خروجي خوبي داشت. 
مي توان فراخوان داد تا بهترين قصه ها و داستان ها تبديل به 
فيلمنامه شود. البته بودجه مي خواهد، بايد پول خرج شود. 
بودجه فرهنگي كشور هم كم نيست اما معلوم هم نيست 

كجا هزينه مي شود. 
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گفت وگوی »جوان« با مهران رجبي بازيگر سينما و سيما

مسئولانفرهنگيهمهچيزرارهاكردهاند
  محمد تقوي

مهران رجبي بازيگر سيما و سينما براي همه اهالي هنر، چهره اي آشناست. كارشناسي رشته گرافيك از دانشگاه 
تهران و كارشناسي ارشد همين رش�ته را از دانشگاه تربيت مدرس دارد. ش�ايد بتوان گفت كه ويژگي خاص اين 
بازيگر آن اس�ت كه بس�يار راحت و واقعي بازي مي كند. اين موضوع مورد تصريح رهبر فرزانه انقلاب در عيادت 
جمعي از دست اندركاران سينما از ايشان در بيمارس�تان هم بود. بازي او در فيلم زير نور ماه كه نقش يك روحاني 
را داش�ت يا در فيلم معراجي ها كه به عقيده او بهترين فيلم دفاع مقدسي اس�ت مورد توجه مردم و كارشناسان 
قرار گرفت. اين بازيگر فيلم هاي كمدي از وضعيت فعلي س�ينماي كش�ور به ش�دت انتقاد مي كند و معتقد است 
كه اخلاق از س�ينما پريده اس�ت. گفت وگو با وي را از مقايس�ه س�ينماي جنگ در اي�ران و جهان آغ�از كرديم.

آگهى حصر وراثت

30026/ رئیس شعبه شوراي حل اختلاف کرج

آگهی حصر وراثت

م الف: 3025/ رئیس ثبت اسناد و املاك غرب تبریز- محمد اسمعیل زاده

آگهى حصر وراثت

م الف: 30024 / رئیس شعبه اول شوراي حل اختلاف

آگهى حصر وراثت

م الف: 30028 / رئیس شعبه اول شوراي حل اختلاف

آگهى تغییرات شرکت تولیدى بازرگانى سینا کلون شرکت با مسئولیت 
محدود به شماره ثبت 23226 و شناسه ملى 10320223254 

اداره کل ثبت اسناد و املاك استان البرز
 اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجارى کرج (331000)

آگهى تغییرات شرکت سبزینه فن البرز شرکت تعاونى 
به شماره ثبت 156 و شناسه ملى 10100266681 

 اداره کل ثبت اسناد و املاك استان البرز 
مرجع ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجارى ساوجبلاغ (331046)

آگهى تغییرات شرکت اتحادیه شرکتهاى تعاونى روستایى شهرستان 
ساوجبلاغ شرکت تعاونى به شماره ثبت 104 

و شناسه ملى 10861811595 

اداره کل ثبت اسناد و املاك استان البرز 
مرجع ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجارى ساوجبلاغ (331002)

آگهى تغییرات شرکت سبزینه فن البرز شرکت تعاونى 
به شماره ثبت 156 و شناسه ملى 10100266681 

اداره کل ثبت اسناد و املاك استان البرز 
مرجع ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجارى ساوجبلاغ (331045)

آگهى تغییرات شرکت صنایع شیمیایى پارس دیبا شرکت با مسئولیت 
محدود به شماره ثبت 3307 و شناسه ملى 10980120026 

اداره کل ثبت اسناد و املاك استان البرز 
مرجع ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجارى ساوجبلاغ (331043)

سروده مهدي جهاندار در حمايت از مردم يمن

بيچارهخوابهاوبداچاقوچلهها!
ش��عر انقلاب در س��ال  هاي اخير با 
وسعت بخشيدن به چشم انداز و افق 
خود، وارد جريان جديدي از ش��عر 
مقاومت ش��د. در اين جريان، شاعر 
نس��بت به اتفاقات جه��ان اطرافش 
بي تف��اوت نبوده و نيس��ت. موضوع 
يمن و مظلوميت مردم اين كش��ور 

در سال هاي گذشته ازجمله موضوعاتي است كه برخي از شاعران 
انقلاب نسبت به آن واكنش نشان داده اند.  مهدي جهاندار، ازجمله 
شاعران جوان انقلاب، در يكي از تازه ترين سروده هاي خود به اين 

موضوع پرداخته است كه در ادامه مي توانيد بخوانيد:
در ظلم سوختند يمن ها و حِله ها

تجّار در خيال حريرند و حُله ها
هر  شب شهيد رفت به معراج و بازگشت

شاعر هنوز در گذر از راه پله ها!
يك عدّه يك شبه ره صد ساله مي روند

قومي تمام عمر نشستند چله ها
سرها به نيزه رفت و از آن پس جهان پرُ است

از داستان فتح بلنداي قله ها
روزي كه گرگ ها به دل گله مي زنند

بيچاره خواب ها و بدا چاق و  چله ها!
بگذار بيشتر به سر نيزه مان برند

پر مي شود ز نام من و تو محله ها
يك  روز مي رسد كه پر از عشق و عاشقي است

تيتر درشت نشريه ها و مجله ها

كتابصوتي»ماهبهروايتآه«
منتشرشد

كتاب صوتي »ماه به روايت آه« از سوي نشر كتاب نيستان روانه 
بازار كتاب شد. 

به گزارش مهر، كتاب صوتي »ماه به روايت آه« با صداي احسان 
چريكي و مريم مه نگار از سوي انتشارات كتاب نيستان منتشر شد.  
»ماه به روايت آه« اثر مرحوم ابوالفضل زرويي نصرآباد، روايت او از 
زندگاني و شخصيت حضرت ابوالفضل العباس)ع( است.  نويسنده 
در اين كتاب كوشيده تا از زبان 12 راوي، ناگفته هايي از قبل و بعد 
از شهادت پرچمدار كربلا را با امانتداري، پايبندي به مستندات 
تاريخي و روايي و پرهيز از اغراق روايت كند.  برخلاف انتظار، در 
كتاب به ش��كل و شيوه ش��هادت حضرت ابوالفضل)ع( اشاره اي 
نشده و نويسنده عمده همت خود را صرف بازگويي و رازگشايي از 
اموري كرده كه با وجود جذابيت براي مخاطب، متأسفانه كمتر به 
آنها پرداخته شده است؛ اموري همچون خانواده مادري، كودكي، 
ازدواج، فرزن��دان، برادران، حيطه دانش و معرف��ت و جايگاه آن 

حضرت در ميان اهل بيت و مسلمانان آن روزگار. 
از ديگر جذابيت هاي اين كتاب، ذكر تاريخ شمسي تمامي رخدادهاست 
كه خواننده فارس��ي زبان را با زمان وقوع حوادث در روز و ماه و س��ال 
هجري شمسي آن وقايع آشنا مي كند.  زرويي در نگارش اين 12 روايت،  
ضمن رعايت ايجاز، پرهيز از اطناب و نگاه احساسي، متني خواندني 
و قابل اعتماد و اس��تناد فراهم آورده است؛ متني كه در عين سادگي 
ساختار ادبي محكم و قابل تأملي دارد.  اين كتاب صوتي در سايت و 

اپليكيشن »نوار« و »كتابراه« قابل دسترسي و خريد است. 

يك زمان�ي س�ياه نمايي در فيلم ها 
اص�ل ب�ود. معتق�د بودن�د هرچه 
سياه نمايي بيش�تر، بهتر! بابت اين 
سياه نمايي ها هم از فلان جشنواره 
جايزه هم مي گرفتند. الان رويكرد 
غالب فيلم ها اس�تفاده از كلمات و 
عبارات سخيفي است كه خانواده ها 
نمي توانند در كنار هم بنش�ينند و 

فيلم را تماشا كنند


